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JEGYZİKÖNYV 
 
 
Készült: 2013. február 8-án az Általános Mővelıdési Központ József Attila Mővelıdési Ház 
Intézményegység nagytermében megtartott Várospolitikai Fórumon. 
 
 
Jelen vannak:  Pap Tibor   polgármester 

Novák Imre   alpolgármester  
Kiss Károly   képviselı  
Földi Imre   képviselı 
Kanó József   képviselı 
Dékány József  képviselı 

    
Balogh Csilla   jegyzı 

 
Távol maradt:  dr. Ágoston Sándor  képviselı 

Nyuzó Marietta  képviselı 
Séllei Zsigmond  képviselı  

 
 
A lakosság részérıl kb. 20 fı van jelen. 
 
 
Pap Tibor polgármester – köszönti a megjelenteket a Várospolitikai Fórum alkalmából, 
amelyet minden évben visszatérıen a költségvetés elfogadása elıtt tartanak meg.  
Elmondja, hogy legutóbb 2012. február 17-én az SZMSZ elıírásainak és a kialakult 
gyakorlatnak megfelelıen tartottak fórumot a 2012. évi önkormányzati munkáról, az elıttük 
álló feladatokról cseréltek véleményt.  
Elmondja, hogy a Képviselı-testület a 2013. évi munkaterv összeállításakor határozata meg 
az idei várospolitikai fórum idıpontját, amely 2013. február 8. 
A Várospolitikai Fórum idıpontját a helyi újság, a helyi tévé, szórólapok és plakátok 
segítségével hirdettek meg.  Civilszervezeti vezetık, együttmőködı partnerek, a testületi 
ülésre állandó jelleggel meghívásra kerülı médiák, az országgyőlési képviselı részére 
személyre szóló meghívó is kiküldésre került.  
Úgy döntöttek, hogy hagyományaiknak megfelelıen a tárgyévi költségvetés véglegesítése 
elıtt,  mintegy véleményt kérve a tervezett fejlesztéseikhez lakossági fórum keretében adnak 
számot az elmúlt év munkájáról és ismertetik az új év feladatait. Természetesen minden a 
jelenlévık által fontosnak tartott témát fel lehet vetni, melyre az önkormányzati képviselıkkel 
és a hivatalvezetıvel fognak reagálni.  
 
A Várospolitikai Fórumról hangfelvétel és jegyzıkönyv készül, melynek vezetését Fülemenné 
Nagy Katalin hivatali dolgozó végzi. 
 
A jegyzıkönyv hitelesítésére felkéri Biri Istvánné, Dévaványa, Kulich Gyula u. 14. szám és 
Szarka István, Dévaványa, Nap u. 21. szám alatti lakosokat.  
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A fórum tervezett napirendi pontjai a következık: 
 

1. Az önkormányzat 2012. évi munkájáról tájékoztató. 
 
2. A 2012. évi költségvetés teljesítésérıl és a 2013. évi költségvetési koncepcióról 

tájékoztató. 
 

3. A 2013. évben tervezett fejlesztések véleményezése. 
 

 
A fórum menetére az a javaslata a polgármesternek, hogy az említett napirendi pontokat 
egymást követıen elıvezeti, majd a képviselık, azt kiegészítik, illetve elmondják mindazt, 
amit a fórumon lévıkkel szeretnének megosztani, azt követıen nyílik lehetıség a kérdések, a 
vélemények elmondására.  
 
 
 
Az önkormányzat 2012. évi munkájáról szóló tájékoztató: 
 
A polgármester elmondja, hogy az elmúlt évben a testület összetételéven változás nem állt be. 
A bizottságok területén sem volt változás, bár volt javaslat további bizottsági összevonásra, de 
ezt a képviselık többsége nem támogatta, így megmaradt a három bizottság, az Oktatási- 
Közmővelıdési- Sport és Ügyrendi Bizottság dr. Ágoston Sándor vezetésével, a Pénzügyi- 
Ellenırzı- Önkormányzati Vagyonkezelı Bizottság Dékány József elnökletével, a Szociális 
és Egészségügyi Bizottság Kiss Károly elnökletével.  
A feladatott összetettsége miatt egyre gyakrabban volt célszerő együttes bizottsági üléseket 
tartani, ami újra gondolandóvá teheti a jövıben a bizottságok számának esetleges 
csökkentését.  
 
Az elmúlt 2012-es évben a munkaterv 10 soros és 1 ünnepi ülést tartalmazott, de az 
önkormányzati rendszer átalakítása, a köznevelési feladat többségének állami fenntartásba 
vétele, a pályázatok bonyolításával olyan szorító határidık voltak, hogy rendkívüli testületi 
ülés megtartása vált szükségessé 12 alkalommal.  
A polgármester elmondja, hogy az elmúlt évben 399 határozatot hozott a testület és 39 
rendelet alkotott.  
Az éves munkatervben elıre meghatározott napirendek a jogszabályi kötelezettségbıl adódó 
feladatokkal volt kapcsolatos, mint pl. a tárgyévi költségvetés elfogadása, módosítása, az 
elmúlt évi zárszámadás elfogadása, pénzmaradvány felhasználása, következı évi 
költségvetési koncepció elfogadása, intézményekkel kapcsolatos döntéshozatal, az 
önkormányzat kötelezı és önként vállalt feladatai áttekintése, lakossági szolgáltatási feladatok 
ellátása, közmővek egyéb infrastruktúrális ellátottsággal kapcsolatos napirendek. 

- Foglalkoztak külön az éves fejlesztési programmal a forrásszőke, vagy pályázati kiírás 
hiánya miatt csökkentették azt, elvetették a szociális bérlakások építését, a brikettáló 
üzem létesítését és a hozzátartozó külön pályázatban támogatott betakarító 
gépbeszerzést is. Megjegyzi, hogy ezek megvalósítására vonatkozóan nyertes 
pályázattal rendelkeztek.  

- Vitatott volt sokáig a fürdınél létesülı ifjúsági tábor is, de ide csoportosítva a másutt 
megmaradt önerıt a fejlesztés megvalósulásra került.  

- A hulladékgazdálkodással az év során visszatérıen foglalkoztak, mert a korábbi 
szolgáltatóval a 10 éves szerzıdés lejárt. A testület önkormányzati tulajdonú 
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Gyomaközszolg Kft. gazdasági társaság üzletrészét megvásárolta és a közeli 
gyomaendrıdi hulladéklerakóba történı beszállítás mellett döntött, ehhez 
kapcsolódóan kellett az önkormányzati rendeletet is módosítani. A gyors átállás és a 
lakosság terhének csökkentése érdekében a 2012-es évre az önkormányzat átvállalta a 
díjfizetést. Emelte a kommunális adó mértékét és az iparőzési adó mértékét, amely 
részében biztosította a fedezetet ezúton, a többit egyéb saját forrásból állta az 
önkormányzat.  

- Az ivóvíz szolgáltatás és szennyvízcsatornázás helyzetével is több alkalommal 
foglalkoztak. Részben az Alföldvíz Zrt. tájékoztatója, a meglévı rendszer 
rekonstrukciója, részben pedig az ivóvíz-minıség javítási regionális, illetve térségi 
program megvalósítása miatt.  

- Már 2011. évben is szó volt a Kormány járások létrehozására irányuló szándékáról, de 
a járások területének kijelölésére 2012-ben került sor. Ezzel kapcsolatosan a 
Közigazgatási és Igazságügyi Minisztérium Államtitkára felé éltek jelzéssel, amely 
szerint a kormányzati szándékot az ismételten felállítandó gyomaendrıdi járással 
elfogadják, de annak érdekében, hogy a dévaványai és a járási lakosok más pl. a 
Szeghalmi járáshoz hasonló szolgáltatásokat tudjanak az új járásban is kapni, mert 
Gyomaendrıdön sem ügyészség, sem bíróság, sem rendırkapitányság, sem állandó 
tőzoltóság, sem katasztrófavédelmi, sem közegészségügyi és járványügyi szervezet, 
sem falugazdászi térségi központ sem mőködik. Az ehhez kapcsolódó ügyeket 
továbbra is Szeghalmom, Szarvason, illetve Békéscsabán kell intézni. Ugyanakkor az 
új járási székhely nem hoz kedvezı változásokat, emiatt úgy, mint 1967-ben késıbb az 
új járás ismételten meg fog szőnni.  
A válaszban dr. Szabó Erika államtitkár leírta, hogy az új járási rendszerhez 
kapcsolódóan folyamatosan törekszenek a szervezeti átalakításokra az önkormányzat 
által jelzett területeken.  

- Beindult a településrendezési terv felülvizsgálata, melyhez kapcsolódóan sor került az 
EJT Kft. bıvítését célzó területkialakítási, mővelési ág változtatási, iparterületbe 
vonási munkarészek készítésére. Elızetes önkormányzati hozzájárulással közben 
beindult a nagyszabású beruházás, amely be is fejezıdött, ezzel újabb 3.600 m2 
termıterülető gyártó-szerelı csarnok létesült.  

- A polgármester elmondja, hogy gyógyvíz elfolyás és a fürdı használt vizének Túrérba 
vezetése miatt több millió forintos vízterhelési bírság kiszabása történt az elmúlt 
évben. Ez az összeg 2015-ig megtöbbszörözıdik a törvény szerint, emiatt 
szennyvízcsökkentési ütemtervet, megvalósíthatósági ütemtervet, vízjogi üzemeltetési 
engedély módosítási dokumentációkat készítettek.  

- Foglalkoztak a túlfolyóvízzel, a belterületre érkezı csapadékvíz, valamint a keletkezı 
részben már megtisztított szennyvíz ökológiai célú együttes hasznosításával is. Sajnos 
a jogszabályok – tudósok által nagyra értékelt és a jövı útjának is nevezett  
megoldást – nem engedik, így a szennyvíztisztító-telep fejlesztését és a már említett 
fürdı túlfolyó vízbıl eredı problémát külön kell kezelni.  

- A polgármester elmondja, hogy a Strandfürdı és Gyógyászat mőködésével, a szezonra 
való felkészüléssel kapcsolatos döntés volt az úszó- és tanmedence modernizálása és 
teljes felületi burkolása, ami részben a döntés, majd a kivitelezı kiválasztásának 
elhúzódása miatt késıi teljes szolgáltatás indítást tett lehetıvé, de igen jó minıségő 
szolgáltatást biztosít messze a földön a legkedvezıbb belépıdíjak mellett.  

- Az államháztartásról szóló törvényre, illetve a Magyarország stabilitásáról szóló 
törvényre figyelemmel év közben többször foglalkoztak a költségvetési helyzet 
alakulásával, az adósságszolgálatnál adódó kötelezettségekkel. Az éven belüli 
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forráshiány kezelését két ÖNHIKI-s pályázattal, többletbevétel elérésével, valamint 
feladat átütemezésével, kiadás megtakarításával oldották meg.  

- Elfogadták a középtávú finanszírozási tervet is, ami az akkor ismert szabályzók 
alapján 2015. év végéig tartalmazza az adósságot keletkeztetı ügyletekbıl származó 
kiadásaik teljesítését a saját bevételeik terhére, mely szerint a saját bevételek a 
legrosszabb évben is 260 millió forinttal haladják meg az adósságszolgálatból adódó 
fizetési kötelezettségüket.  

- Áttekintették az energiafelhasználás csökkentéseinek, illetve a kedvezıbb árak 
elérésének lehetıségeit. Csatlakoztak a Békés Megyei Önkormányzat által szervezett 
közös gázbeszerzéshez. Szakértıi céggel együtt vizsgálták a villamos energia 
árcsökkentés lehetıségét.  

- A tömegközlekedés helyzetét Dévaványa érintettsége tekintetében a MÁV Start Zrt., a 
Körös Volán Zrt. és a Jászkun Volán Zrt. tájékoztatása keretében értékelték, 
javaslatokat fogalmaztak meg a lakossági véleményekre alapozva.  

- A szociális területtel az önkormányzat rendeletmódosítása, a szociális földprogram 
megvalósítása, ezen belül a naposcsibe programmal, vagy a zöldségtermeléshez 
szükséges területek biztosításával, közfoglalkoztatási programmal, szociális 
étkeztetésekkel, a Szociális Bizottság munkájáról szóló tájékoztató áttekintésével, 
illetve a szociális intézmények munkájáról szóló tájékoztató keretében is foglalkoztak. 
Az elıirányzatot 1,5 millió forinttal növelték, a Szociális Bizottság mozgásterét is 
emelve ezzel.  

- A beruházásokhoz, fejlesztésekhez kapcsolódóan elkészítették a közbeszerzési tervet, 
a törvény hatálya alá és a helyi beszerzések elírásai szerinti ajánlatkérı felhívásokat, 
dokumentumokat és meghozták az eljárást lezáró, a megvalósító partnereket 
kiválasztó döntéseket.  

- A korábbi évek óta létezı munkahelyteremtı pályázati lehetıség mellé újabb a 
vállalkozásokat segítı „Vállalkozói Alapot” teremtettek, amelybıl a 
munkahelymegtartó fejlesztésekhez kapcsolódó kamatmentes hitel formájában 
igénybe vehetı támogatási formát is bevezették.  

- Az önkormányzati gépjármővek használatával, üzemanyag fogyasztásuk 
ellenırzésére, az elszámolások kontrolálására mőholdas nyomkövetı rendszerhez 
csatlakoztak.  

- A helyi önkormányzat által fenntartott intézmények, a hivatal egyes területeinek, a 
megyei fenntartású középiskolának, az egyházi fenntartású általános iskolának és a 
kistérségi, illetve intézményfenntartó társulás keretében mőködtetett intézményeknek 
a tevékenységével egyaránt foglalkoztak üléseiken.  

- Segítette az elmúlt évben is a civil öntevékeny szervezetek tevékenységét az 
önkormányzat információkkal, a Dévaványa Felemelkedéséért Közalapítványon 
keresztül a számviteli feltételek megteremtésével és közvetlen anyagi támogatásokkal 
is.  

- Értékelte a többcélú társulás keretében ellátott feladatokkal kapcsolatban végzett 
munkát, a belsı ellenırzés, a területfejlesztés, szociális intézmény közös fenntartása, 
térségi pályázatok végrehajtása területén.  

- Közép- és hosszú távú vagyongazdálkodási elveket és terveket fogadtak el, melyekbe 
rögzítésre került, hogy vagyonértékesítést csak nyilvános eljárás keretében végeznek 
és az ebbıl befolyó bevételt csak fejlesztési célra használják.  

- Új szolgáltatásként vezették be a bölcsıdébe az idıszakos gyermek-felügyeleti és a 
gyermeknevelési tanácsadási feladatokat.   
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- A közrend és a közbiztonság helyzetérıl a helyi ırsparancsnok, a tőz- és 
katasztrófavédelem tevékenységérıl a szeghalmi tőzoltóparancsnok tájékoztatója 
keretében tárgyaltak.  

- Az önkormányzati tulajdonú, eddig bérbeadás útján hasznosított földterületekkel 
kapcsolatban döntést hozott a testület, hogy a 10 hektár feletti területeket a bérleti idı 
lejárta után saját hasznosításba veszi, csak a kisebb területek kerülnek a továbbiakban 
bérbeadásra.  

- A nemzeti köznevelésrıl szóló törvény alapján az óvoda maradt 2013. január 1-tıl 
önkormányzati fenntartásban. Az általános iskola, a mővészetoktatás és a pedagógiai 
szakszolgálat átkerült az állam fenntartásába.  
Az üzemeltetési feladatokat a 3.000-nél nagyobb lakosságú településeken a törvény az 
önkormányzatok feladatává tette. Egyedi mentességet lehetett ez alól kérni – egy 
elızetes gazdasági kontroll után – ezzel a lehetıséggel az önkormányzat nem élt, így 
továbbra is üzemelteti az általános iskolai, a mővészetoktatási és a pedagógiai 
szakszolgálati épületeket.  
A változások következtében az étkeztetés még a középiskolások esetében is 
önkormányzati feladattá vált.  

- A járások kialakításáról szóló törvény alapján a gyomaendrıdi járási hivatal 
létrehozásához kapcsolódóan megállapodásra kellett jutni a járási kormányhivatali 
kirendeltség kialakítása és a járási hivatali munkavégzésre áthelyezett személyi 
állomány és átadásra kerülı technikai eszközök tekintetében.  
A kirendeltség elhelyezésére a korábbi okmányirodát, a mellette fekvı irodákat és a 
gyámügyi irodát biztosították a városházán belül. 7 dolgozó és velük az általuk 
használt eszközök is átadásra kerültek. A kirendeltségen terv szerint 2014-tıl indul be 
a kormányablakszerő mőködés. A dévaványai kirendeltség egy dolgozója biztosítja 
Ecsegfalván heti egy alkalommal a járási kormányhivatali ügysegédi feladatokat. A 
járáshoz került teljes okmányirodai munka, a gyámügyi feladatok zöme és a szociális 
terület kb. 20 %-a.  
Az átállást reméli az ügyfelek nem érezték meg és a további cél a minél szélesebb körő 
helyi ügyintézés, ügyfélbarát közigazgatás kialakítása.  

- Egyes vállalkozásba adott feladatokkal, mint a temetı üzemeltetése, vagy a 
gyermekétkeztetési feladat ellátása külön-külön is foglalkoztak.  

- A saját mezıgazdasági vállalkozásnak tevékenysége ugyancsak külön napirendként 
került elemzésre.  

- Magyarország helyi önkormányzatairól szóló törvény alapján a 2.000 lakosságszám 
alatti települések nem tarthatnak fenn önálló hivatalt. Ecsegfalva Dévaványával közös 
hivatal felállítását kezdeményezte, amit Dévaványa önkormányzata elfogadott, a 
törvény alapján egyébként el sem utasíthatta volna a kezdeményezést. Jelenleg folynak 
a közös hivatal kialakítására vonatkozó tárgyalások.  

- Az egyes megmaradt köznevelési feladatellátásra már megállapodtak Ecsegfalvával, a 
korábbi együttmőködési megállapodást megújították.  

- Egyes köznevelési feladatokat ellátó egyes intézményeiknél az állami fenntartásba 
vételével összefüggı létszám, vagyonelemek átadásáról jogok és kötelezettségek 
megosztásáról decemberben kellett megállapodni az állam képviselıivel. Az összes 
tanító és tanár pedagógiai munkát közvetlenül segítı asszisztens és iskolatitkár 
átkerült a Klebelsberg Intézményfenntartó Központhoz. Az oktatási eszközök 
ugyanúgy az épületek és az üzemeltetés eszközei pedig maradtak az önkormányzatnál, 
de ingyenes használati jogot kapott az állami intézményfenntartás. A keret-
megállapodás még december közepén az önkormányzat részérıl aláírásra került, - amit 
a fenntartó részérıl még nem kaptak vissza aláírva - a részletes megállapodások közül 
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a Szeghalmi úti, a Vörösmarty úti és a Körösladányi úti épületek vonatkozásában 
ugyancsak elkészült a megállapodás, a mővelıdési ház esetében még egyeztetések 
folynak a mővészetoktatási feladatellátás érdekében.  

A polgármester az önkormányzat elmúlt évi munkájáról ennyiben kívánta tájékoztatni a 
jelenlévıket.  

 
 
 
 

A 2012. évi költségvetés teljesítésérıl és a 2013. évi költségvetési koncepcióról 
tájékoztató 
 
A polgármester elmondja, amikor közel egy éve a Várospolitikai Fórumon találkoztak 
beszámolt arról, hogy 1.413.705.000,- Ft költségvetési bevétellel számoltak és ugyanakkor 
1.576.025.000,- Ft kiadást kellene teljesíteniük. A költséget, amely hiányként jelentkezett 
mindenképpen kezelni kellett. 
A fejlesztési többlet kiadásokra a kötvénybıl származó és az egyéb fejlesztési célú 
bevételekbıl képzett 2011. évi tartalék fedezetet nyújt, de a mőködési hiány csak hitel 
felvételével tartható egyensúlyba.   
Az eredeti költségvetés 48,7 millió forintos mőködési hiányt és hitelfelvételt tartalmazott.  
A hitelfelvétel elkerülése érdekében mindkét ütemben pályáztak az önhibáján kívül 
forráshiánnyal rendelkezı önkormányzatok pályázati kiírására és 33,4 millió forintot meg is 
kaptak, többletbevétellel és kiadás megtakarítással hitelfelvétel nélkül sikerült teljesíteni az 
elmúlt esztendıt.  
Pályázataiknak a lehívható központosított elıirányzatokból származó évközi támogatásoknak, 
a mőködési és helyi adó bevételeknek, valamint a 2011. év végén képzıdött fejlesztési és 
egyéb célra képzıdött tartalékoknak köszönhetıen év végére az összes költségvetési 
bevételük 2.207.122.000,- Fr-ra teljesült, ami 796 millió forinttal lett több, mint az eredetileg 
tervezett. Ebbıl a legutolsóként említett tétel az áthúzódó fejlesztési feladatokra tartalékolt, 
még el nem kezdett és leutalt támogatásokkal rendelkezı feladatokra megmaradt 
pénzmaradvány összege 350 millió forint volt. A kötvénybıl származó forrásokból 
úgynevezett likvid keret 100 millió forint volt.  
Ugyancsak nagymértékben emelkedett a közfoglalkoztatás össztámogatása, az évközben 
megemelkedett létszám miatt.   
A polgármester elmondja, hogy a hozam és kamatbevételeiket is sikerült a 11 millió forintos 
elıirányzathoz képest közel 23 millió forintra teljesíteni. 
Elmondja, hogy a normatív állami finanszírozás csökkent, de kiegészítı támogatások 
igénylésével el tudták érni az eredetileg tervezett szintet.  
A kiadásoknál az elmondottakból adódóan szintén túl tudták teljesíteni az eredeti 
elıirányzatot, az eredeti 1.576.025.000,- Ft helyett 2.183.511.000,- Ft-ot költöttek.  
Ezen belül a személyi juttatások és a járulékok a közfoglalkoztatásból adódóan nıttek 
jelentısen, ugyanígy készletbeszerzések és a szolgáltatások igénybevétele is.  
Az adófizetéseik a vissza nem igényelhetı áfa, a szociális hozzájárulási adó tekintetében 
szintén nıttek, ugyancsak a közfoglalkoztatás anyag- és eszközigényeihez, illetve béreihez 
kapcsolódóan.  
A dologi kiadások növekedése a takarékoskodásnak köszönhetıen nıtt ugyan, de az 
elızıeknél kisebb arányban.  
A tervezettnél több támogatást adtak a civil szervezeteknek és a szociálisan rászorulók részére 
egyaránt.  
A mőködési kiadásaik összesen 1.317.562.000,- Ft-ot tettek ki.  
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Felújításra az elıre betervezett közel azonos mértékben 239.629.000,- Ft-ot fordítottak.  
Az intézményi beruházások 101 millió forintról 276 millió forintra módosultak. Egyéb 
felhalmozási célú kiadásaik ezen belül a tavalyi pénzmaradvány fejlesztési célú felhasználása 
350 millió forintra nıtt.  
 
Az összes felhalmozási célú kiadás év végére 865.949.000,- Ft lett.  
Hiteltörlesztésre 31,2 millió forintot fordítottak.  
Sajnos 2012. évben a tartalékaik tovább fogytak, a várható pénzmaradvány az elızı évekhez 
képest 100 millió forintnál is többet fog csökkenni, ebbıl adódóan a likvid keret a felére apad.  
A 2013. év költségvetése már teljesen új úgynevezett feladatfinanszírozási rendszerben 
készült.  
Megszőntek a normatív támogatások, ehelyett egyes kötelezı feladatok finanszírozására, mint 
pl. zöldterület fenntartás, temetı üzemeltetés, közvilágítás, önkormányzati utak fenntartása, 
önkormányzati hivatal mőködtetése, óvoda, bölcsıde mőködtetése, kulturális intézmények 
fenntartása csak arra feladatra költhetı finanszírozást nyújt az állami költségvetés elszámolási 
kötelezettséggel. Ráadásul úgy, hogy ugyanakkor beszámítja erre forrásként itt képzıdı 
esetleges térítési díjakat, valamint a helyi iparőzési adóalapra esı maximális mértékő 2 %-al 
számított adóösszeg ¼-ét. Elvonják a teljes SZJA támogatást, a kivetett gépjármőadó 60 %-át, 
amit ugyanakkor be kell szedni, és ami nem kerül befizetésre az az önkormányzat 40 %-ára 
esik.  
 
A 2013-as évre számításba vehetı forrásoknál az önkormányzatok sajátos mőködési célú 
bevételi oldalán 170 millió forinttal kevesebb, emiatt összességében mőködésre a tavalyi 
eredeti elıirányzatban szereplı 664 millió forinttal szemben 478 millió forintot vehetnek 
figyelembe, de az állam részére átadott intézményeket is mőködtetni kell.  
A mőködést segítı leigényelhetı központi elıirányzatból is közel 30 millió forinttal 
kevesebbre számíthatnak. Mindezt a koncepció szintjén, a helyi adóbevételeken belül az IPA 
mértékének emelésével és az adóalap növekedési ütemének megmaradásával számítva 
kalkuláltak ellensúlyozni, de az látszik, hogy a tervezett 220 millió forintos helyi adóbevétel 
igen feszített tervszám 40 millió forinttal több, mint a 2012. évi terv. A legnagyobb iparőzési 
adót fizetı cég bejelentette, hogy tevékenységének súlya elkerül Dévaványáról, így kevesebb 
iparőzési adót fog fizetni kb. 15 millió forinttal.  
A fejlesztési, felhalmozási célú bevételek ugyanakkor már tervszinten is meghaladják az 
elızı év eredeti elıirányzatát 172 millió forint helyett, 422 millió forintra van már biztos 
ígérvényük.  
 
Összességében így a fejlesztési többletforrások részben ellensúlyozzák a költségvetés 
mőködési forráskiesését, a költségvetési bevételi volumenük így csak 58 millió forinttal 
kevesebb, mint tavaly volt. A hiány koncepció szintjén 118 millió forint volt, mert az összes 
számított kiadás ennyivel haladta meg a bevételi keretet. Azóta a Költségvetési Egyeztetı 
Munkacsoport az intézményvezetıkkel, a hivatali vezetıkkel szinte folyamatosan dolgozik az 
egyensúly megteremtésén. Annak ellenére, hogy a közalkalmazottak részére az elmúlt évi 
szinten biztosítani kívánják a cafetéria keretet – ami kiadásnövekedést okoz – üzemeltetési, 
eszközbeszerzési keretcsökkentésekkel, díjbevételek növelésével közelítenek a mőködési 
egyensúlyhoz. A fejlesztési forráshiányt pedig a tartalékolt ilyen célú forrásokból és az év 
közben beadható pályázatokból fogják finanszírozni.  
 
A polgármester tájékoztatja a jelenlévıket a 2012. évben történt fejlesztésekrıl: 
- ügyviteli gépek vásárlása:     1.685.345,- Ft, 
- egyéb berendezés vásárlása:     8.579.356,- Ft, 
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- Békés Megyei Vízmővel által végzett rekonstrukció:  2.564.894,- Ft, 
- Felújítások:                76.543.986,- Ft, 
(fürdımedence felújítása, napközi konyha radiátor csere, Szeghalmi úti iskola tetı ráépítés,     
Gyızelem út felújítása, úthelyreállítás stb.) 

- Beruházások:               61.445.404,- FT 
 - Sétány Hısök tere:  1.592.418,- Ft 
 - ifjúsági tábor:  51.718.994,- Ft 
 - 8-10. szennyvízöbl.:   8.133.992,- Ft 
- 7 intézmény energia tudatos felújítása, 
- Mőfüves sportpálya pályázati forrásból valósult meg.  
- Kerékpárút megvalósítás:  104.463.033,- Ft (90 %-os támogatottsággal) 
- Csapadékvíz elvezetı rendszer négyes ütemének elindítása.  
- Szennyvízcsatornázás elindítása (Sport, Mátyás, Mikszáth u.). 
- Vagyont szereztek a Gyomaközszolg Kft-ben (6.250.000,- Ft). 
 
A polgármester elmondja, hogy 2012. évben 45 db pályázat került benyújtásra, amelybıl 36 
db pozitív elbírálásban részesült, 5 db nem nyert, 4 db még elbírálásra vár.  
Sajnos nem nyert az önkormányzati tulajdonú belterületi utak fejlesztésére benyújtott 
pályázat, tartalék listára került. Elbírálásra vár a településen térfigyelı rendszer kialakítására 
(8 db kamerával) benyújtott pályázat. Bízik benne, hogy pozitív elbírálásban részesül.  
Részleteiben nem ismerteti, hogy egyes pályázatokon mekkora összeget nyertek.  
Röviden szól arról, hogy a 2013-as évben milyen beruházásokat kívánnak folytatni, és mit 
szeretnének megvalósítani a fejlesztés területén.  
 

- belterületi csapadékvíz elvezetı rendszer kiépítése, (a terv az ülésterem falára ki van 
függesztve)  

- a még hiányzó szennyvízberuházás, amelynek fedezetérıl is említést tesz, 
- biobrikettáló üzem megvalósítása, amelynek terve szintén ki van tőzve az ülésterem 

falára, korábban erre már volt nyertes pályázatuk, de a magas önerı miatt, azt 
visszamondták. Jelenleg sokkal magasabb a támogatottság. Ide tervezik az 
önkormányzati szolgáltató cég telephelyét is.  

- Napelemes villamos energia termelés megvalósítása 3 intézménynél (Vörösmarty úti 
iskola, Strandfürdı, polgármesteri hivatal épülete), 

- Együttmőködnek a DAREH-vel, közösen beruházás keretében szeretnék 
megvalósítani a hulladékudvart. Szól az állati hulladékteleprıl, amelye késıbb a 
hulladékudvar mellé kívánnak megvalósítani. Az ezzel kapcsolatos tervek már kész 
vannak.  

- Sportpályánál beléptetı épület megvalósítása, amelynek terve szintén látható a terem 
falán kifüggesztve. Az anyagot kellene az önkormányzatnak biztosítani, a 
megvalósítást társadalmi munkában végeznék a sportolók és a szurkolók. A 2013-as 
költségvetésben az ehhez szükséges forrást el fogják különíteni. 

- Szól a „Sári Programról”, amely a helytörténeti győjteményhez kapcsolódik  
- Szennyvíztisztító telep fejlesztése még nagyon fontos lenne. 

 
Röviden ennyit kívánt elmondani a jelenlévık számára. 
A polgármester megkérdezi a képviselıket, hogy az általa elmondottakat kívánják-e 
kiegészíteni? 
A polgármester elsıként megadja a szót Kanó József képviselı részére.  
Kanó József képviselı – elmondja, hogy nagyon sok esetben felteszik azt a kérdést a lakosok, 
hogy Dévaványa milyen mértékben van eladósodva.  
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A polgármester említést tett arról, hogy 2007. évben 2 millió forint svájci frankos kötvényt 
bocsátottak ki, amelynek 300 millió forint volt az értéke, amelynek hozadéka biztosította a 
pályázatokhoz szükséges önerıt. Véleménye szerint a kötvény kibocsátásból származó 
forrással nagyon jól gazdálkodtak.  
Fontosnak tartja elmondani, hogy az elmúlt évben Dévaványán az egy fıre esı 
adósságállomány 72.000,- Ft volt. 
Pap Tibor polgármester – közbevetılegesen elmondja, hogy az adósságkonszolidáció 
kapcsán az adósságállomány 400 millió forint. 
Kanó József képviselı – a polgármester által említett adatból látható, hogy sokat javult az 
egy fıre esı adósság. Véleménye szerint sok nagyváros örülne, ha ekkora lenne az egy fıre 
esı adósságállománya, mint Dévaványának.  
Vitát váltott ki 2007-ben, hogy mekkora összegben kerüljön sor kötvénykibocsátásra, végül 
300 millió forint mellett döntöttek. Véleménye szerint jól döntött a testület. A képviselı úgy 
gondolja, hogy a város nincs eladósodva, bízik benne, hogy nem is lesz a késıbbiekben sem.  
A polgármester nem tett említést az ez évi tervek ismertetésénél a járdák, utak felújításáról. A 
2013. évi költségvetésben erre a célra is szükséges forrást biztosítani.  
Elmondja, hogy a közvilágítás korszerősítését a testület a legutóbbi ülésén elutasította, amirıl 
a lakosoknak biztos van tudomásuk. Véleménye, hogy ez esetben is jól döntött a testület. Az 
önkormányzat gazdálkodását a képviselı megfelelınek tartja. Az intézmények igényeit a 
lehetıségekhez mérten próbálják kielégíteni.  
Röviden ennyiben kívánt hozzászólni. 
Pap Tibor polgármester – megadja a szót Kiss Károly a Szociális és Egészségügyi Bizottság 
elnöke részére.  
Kiss Károly a Szociális és Egészségügyi Bizottság elnöke, képviselı – röviden szól az 
adósságkonszolidációval kapcsolatban.  
Elmondja, hogy a számított adóerıképesség alapján 40 %-os átvállalási mértéket határoztak 
meg. Magasabb – 60 %-os – átvállalási mérték megállapítását kérték. Ezzel kapcsolatban Dr. 
Pintér Sándor belügyminiszter és Dr. Matolcsy György nemzetgazdasági miniszter részére 
levelet írtak, amelyben kérésüket megindokolták.  
Említést tesz arról, hogy a Szociális és Egészségügyi Bizottság nehéz helyzetben volt az 
elmúlt évben. A Szociális és Egészségügyi Bizottság rendelkezésére álló szociális segélykeret 
elıirányzatot 1.500.000,- Ft-al szükséges volt megemeli.  
A bizottság elnöke szól a naposcsibe programról, amely nagyon népszerő volt a rászoruló 
lakosok körében.  
Említést tesz a mezıgazdaságról, az abból származó bevételekrıl. Szükségesnek látja az 
önkormányzat gépparkjának a bıvítését.  
Bízik benne, hogy a brikettáló megvalósítását sikerre fogják vinni. Ezen pályázat esetében a 
támogatási mérték 90 % és 10 % önerı biztosítása lesz szükséges, ha pozitív elbírálásban 
részesítik. Szól arról, hogy az iskola épületekben főtéskorszerősítés történt, a kazánok ki 
lettek cserélve, így nagy szükség lesz az önkormányzat által elıállított pelletre.  
A képviselı szeretné, ha a piactér rendezése megtörténne. Jó lenne, ha ilyen célra is lenne 
pályázati lehetıség.  
Bízik abban, hogy a kiesett hiány tudják pótolni a mezıgazdaságból származó bevételbıl és a 
szigorú gazdálkodásból.  
Elmondja, hogy a tavalyi évben a Szociális Bizottsághoz kb. 3.800 db kérelem érkezett, 
lehetıségükhöz mérten a kérelmezık részére próbáltak segítséget nyújtani.  
Említést tesz arról, hogy a rászoruló lakosokat az elmúlt évben tőzifa biztosításával is 
segítették. 
Szól a járdák felújításának szükségességérıl.  
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A bizottság elnöke említést tesz az elmúlt évi nyertes pályázatokról, valamint arról, hogy 
megelégedésére lenne, ha a jövıben is ilyen arányú lenne a sikeres pályázatok száma.  
Bízik abban, hogy hamarosan meg fog valósulni a középiskolánál a tornacsarnok.  
Köszöni a figyelmet.  
Pap Tibor polgármester – megadja a szót Földi Imre képviselı részére.  
Földi Imre képviselı – elmondja, hogy Kiss Károly képviselı említést tett a Szociális 
Földprogramról, valamint a mezıgazdaságról.  
Elmondja, hogy 468 hektár földterületre nyújtottak be támogatás iránti kérelmet. A 
területeken idıben próbálták a munkamőveleteket elvégezni, amelyek a pályázathoz 
igazodnak. Elmondja, amikor az AKG-s célprogramok elindultak Dévaványa Város 
Önkormányzata sikeresen pályázott. A pályázatokat kihasználva, együttesen a termeléssel 100 
millió forintnál magasabb bevételhez jutottak 2012. évben, ezzel szemben a kiadás 30 millió 
forintot tett ki. Elmondja, hogy minimális talajmőveléssel, minimális költség ráfordítással 
próbáltak a minél magasabb bevételt elérni. Az AKG célprogram elıírásait maradéktalanul 
teljesíteni kellett. Ez a támogatási forma egy jövedelem kiesés kompenzációjával jár, ennek 
ellenére ezt az eredményt el tudták érni.  
Elmondja, hogy az önkormányzatnál jellemzı növény volt az ıszi káposzta repce, a 
napraforgó és a kukorica. A napraforgó és a kukorica termésmennyiségére az idıjárás 
viszontagságai kihatottak. Az ıszi káposzta repcét és a kukoricát az idıjárást nagyon 
megsínylette, viszont a napraforgó termés mennyisége és az értékesítésébıl származó bevétel 
kompenzálta ezt. Elmondja, hogy óvatossággal, nem belemerülve a kockázati tényezıkbe ez 
reális gazdálkodást nyújtott. Tehát támogatással együtt több mint 100 millió forintos bevételt 
értek el.  
Elmondja, hogy Kiss Károly képviselı szintén említést tett arról, hogy 1997. óta az 
önkormányzat folyamatosan pályázik a Szociális Földprogramra. Sajnos az elmúlt évben –
ilyenkor hátrány, hogy Dévaványa Város Önkormányzatának jók a munkanélküliségre 
vonatkozó mutatói – nem volt lehetıség pályázni ezen programra. Elmondja, hogy az elmúlt 
évben a program keretében több mint 300 család részére tudtak naposcsibét biztosítani, 
valamint takarmányt is. Az idei évben is próbálnak ilyen célra a költségvetésben forrást 
biztosítani, hiszen van egy olyan kritérium, hogy a Szociális Földprogramot két évig 
mőködtetni kell. Természetesen a képviselı-testület döntése, hogy a továbbfolytatás milyen 
formában kívánja megvalósítani. Meglátása szerint szociális alapon kell tovább vinni, hiszen 
így tudnak a legjobban a lakosokon segíteni.  
A képviselı elmondja, hogy a közfoglalkoztatás terültén – amit a polgármester említett – 
jelentıs támogatási forráshoz tudott jutni az önkormányzat. Az elmúlt évben 131 fı részére 
tudtak munkát biztosítani a Startminta Program keretében. A testület az 5 projektelemet 
figyelemmel kísérte. A program 100 %-os intenzitási támogatással valósulhatott meg, az áfa 
változás miatt a 2 %-os különbözetet az önkormányzatnak kellett biztosítania. 
Elmondja, hogy 2013. évben a közfoglalkoztatás területén változás várható. Az elmúlt évben 
8 órában történı foglalkoztatás volt, az idei évben ez 6 órára csökken.  
A munkaügyi központtal folyamatos kapcsolatban vannak, észrevételeiket jelzik feléjük. A 
felmerülı problémákat igyekszenek kezelni.  
Köszöni a figyelmet. Amennyiben kérdés merül fel az elhangzottakkal kapcsolatban, arra 
szívesen választ ad.     
Pap Tibor polgármester – megadja a szót Kiss Károly részére.  
Kiss Károly a Szociális és Egészségügyi Bizottság elnöke, képviselı – elmondja, döntöttek 
arról, hogy rászoruló lakosok részére növénytermesztés céljából földterületet biztosítanak, 
melynek nagysága 300-500 m2. Az elmúlt évben egy lakos sem élt ezzel a lehetıséggel. 
Megjegyzi, hogy érdeklıdı is csak egy volt annak ellenére, hogy volt egy vállalkozó, aki 
vetımagot is biztosított volna. Az idei évben újból meghirdetik ezt a lehetıséget és bízik 
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abban, hogy lesz erre igény. Megjegyzi, hogy más településeken van ilyen jellegő igény, a 
lakosok élnek a lehetıséggel.  
Köszöni a figyelmet.  
Pap Tibor polgármester – amennyiben a képviselık részérıl nincs több hozzászólás, megadja 
a szót Feke László mőszaki irodavezetı részére, hogy a jelenlévıket tájékoztassa arról, hogy 
milyen terveik vannak az úthálózat felújítására vonatkozóan. Elmondja, hogy több úttársulás 
alakult, de pályázati lehetıség nem volt, így a finanszírozást a megvalósításhoz nem tudták 
biztosítani.  
Fek László mőszaki irodavezetı – elmondja, összeszámolták, hogy Dévaványa belterületén 
21 olyan utcaszakasz van, ahol útalap van. Példaként említi a Hajnal út egy szakasza, Sarló, 
Kulich, Deák F. utcák egy-egy szakasza. Elmondja, hogy az érintett utcákban összeszámolták 
a lakóingatlanokat, árajánlatokat kértek tervezésre, aszfaltozási munkák elvégzésére. Terveik 
szerint összeállítanak egy projekt anyagot, amellyel megkeresik a két legnagyobb 
lakástakarék-pénztárat (OTP, Fundamenta) és ajánlatot kérnek lakástakarék-pénztári 
szerzıdések megkötésére. A szennyvízberuházáshoz hasonlóan szeretnék, ha a lakosok lakás-
takarékpénztári szerzıdést kötnének, amely 50 hónapig történı takarékoskodást jelentene, 
valamint ehhez kapcsolódna a 30 %-os állami támogatás. Így meg tudnák képezni azt az 
összeget, amely a beruházási költséget fedezné. Elmondja, ha az úttársulások létrejönnek az 
érintett utcákban, valamint a lakosok megkötik a lakástakarékpénztári szerzıdést, akkor az 
önkormányzat anyagi lehetıségeihez mérten megelılegezné a költségeket. Az 50 hónap 
leteltét követıen az önkormányzat visszakapná a pénzét. Elmondja, hogy a tervezés 
tekintetében több cégtıl kaptak elızetes ajánlatot, amely 800-1.000,- Ft/m2+áfa összegig 
terjed.  
Az irodavezetı szól az engedélyezési eljárásról, valamint annak költségeirıl.  
Elmondja, hogy a kivitelezésre vonatkozóan is kaptak tájékoztató árajánlatot. Elızetes 
kıszórás lenne, majd 4-5 cm-es melegen hengerelt aszfalt. A kivitelezésre egy ajánlat érkezett 
még eddig, amely 3.200,- Ft/m2 + áfa. Fontos a költségek megoszlásánál, hogy milyen sőrőn 
lakott az utca, az utcában lakók szeretnék-e megszervezni az úttársulást, valamint az 
önkormányzat a költségekben milyen mértékben kíván részt vállalni.  
Az irodavezetı elmondja, hogy a legutóbbi útépítésnél a lakossági hozzájárulás összege 
80.000,- Ft/ ingatlan volt. Megjegyzi, hogy a lakossági hozzájárulás összege ezen esetben 
magasabb lesz. Bízik abban, hogy hamarosan összeáll a projektterv, amellyel meg tudják 
keresni az OTP-t, valamint a Fundamenta Lakáskasszát. Elmondja még, hogy a lakosoknak 
kb. 2.000-2.500,- Ft kiadást jelent a havi fizetendı összeg.  
A lakosokat a pontos adatok ismeretét követıen fogják megkeresni.  
Röviden ennyiben kívánta tájékoztatni a jelenlévıket. 
Pap Tibor polgármester – megköszöni Feke László mőszaki irodavezetınek az 
elmondottakat.  
A polgármester elmondja, hogy a győjtı utak egy részét pályázati forrásból sikerült felújítani, 
a pályázatok másik része tartaléklistás lett. Elmondja, hogy lakóút felújításra nem volt 
pályázati lehetıség. 
A polgármester megadja a szót Somogyi András lakossági képviselı részére.  
Somogyi András lakossági képviselı – elmondja, hogy 2012. év májusában a pocoskerteknél 
lévı árkok takarításra kerültek. Megjegyzi, hogy a takarítás óta a víz visszafelé folyik. Az 
árkokból kiszedett földek nem kerültek elszállításra, azok ott maradtak az úton, amelyek a 
közlekedést akadályozzák.  
Pap Tibor polgármester – megadja a szót Lengyel László mőszaki ügyintézı részére, hogy 
reagáljon a lakossági képviselı felvetésére.  
Lengyel László mőszaki ügyintézı – elmondja, hogy a munkát közmunkaprogram keretében 
végezték el. Az árkokból kiszedett föld elszállítását elkezdték, de a rossz idıjárás nem tette 
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lehetıvé, hogy a szállítás befejezıdjön. Elmondja, ha az idıjárás lehetıvé teszi, akkor a föld 
egy részét elplanírozzák, a többi pedig el fogják szállítani. Az árkok takarítására nagy szükség 
volt a víz továbbjutásának biztosítása érdekében. Szükséges lenne az árkok takarításának 
folytatása, de az akkori pályázat azt nem tette lehetıvé. Az árkokból kiszedett föld a 
közlekedést nem veszélyezteti.   
Pap Tibor polgármester – megköszöni Lengyel László mőszaki ügyintézınek a lakossági 
képviselı felvetésére adott választ.  
A polgármester megadja a szót Földi Imre képviselı részére. 
Földi Imre képviselı – elmondja, hogy a problémával szembesültek. A 2013. évi 
közmunkaprogramban szerepel ezen feladat elvégzése is, valamint amire nem volt 
lehetıségük a 2012-es évben azt próbálják pótolni a belvíz elvezetés terén. A program 
keretében lehetıségük lesz gépi munkát is elszámolni, így rövid idın belül a föld elszállítása 
meg fog történni. Elmondja, hogy a közfoglalkoztatási program március 1-tıl fog kezdıdni.   
Pap Tibor polgármester – megköszöni Földi Imre képviselınek az elmondottakat. 
A polgármester megadja a szót Biri Istvánné lakossági képviselı részére.  
Biri Istvánné lakossági képviselı – elsı sorban elmondja, hogy a Kulich Gyula utcában, ahol 
lakik nagyon rossz az út állapota, amint változtatni lenne szükséges. Megjegyzi, volt rá példa, 
hogy az út minısége miatt elesett.  
Pap Tibor polgármester – kérdése, hogy mit szól a lakossági képviselı a Feke László 
irodavezetı által ismertetett javaslattal, amely az utak felújításával kapcsolatos.  
Biri Istvánné lakossági képviselı – elmondja, hogy a javaslatot jó ötletnek tartja, de a kis 
nyugdíjából nem fogja tudni fizetni a ráesı összeget.  
A lakossági képviselı nehezményezi, mint egyedül élı, hogy 120 literes kukába kell győjtenie 
a szemetet, holott elegendı lenne számára egy 80 literes is. Megjegyzi, hogy kért kisebb 
edényzetet, de nem kapott. Szó volt arról, hogy sokat fog javulni a szolgáltatás színvonala, 
vonalkódos rendszer lesz bevezetve és az ürítések számának arányában fognak fizetni a 
lakosok. De tájékoztatták, hogy ez nem így van, mindenki egyformán fizet szolgáltatási díjat. 
Akkor is fizetni kell, ha nem teszi ki a lakos a kukát, amit helytelennek tart a lakossági 
képviselı. Valamint nehezményezi azt is, hogy aki egyedül él egy lakásban az is annyit fizet, 
mint ahol 10-en élnek. Elmondja, hogy a fia is egyedül él, háztartást nem vezet, így hulladék 
sem keletkezik nála, a szolgáltatási díjat éppen úgy fizeti, mint más lakos.  
Említést tesz a betegségérıl, valamint arról is, hogy soha semmilyen támogatásban nem 
részesült, pedig a gyógyszerköltsége magas, és nagyon sok kötszert kell vásárolnia.  
A lakossági képviselı elmondja, hogy nyugdíjazása elıtt az önkormányzat alkalmazásában 
volt, üzemei balesete volt, ami még most is kihatással van egészségi állapotára. A 35 éves 
munkaviszonya alatt még egy figyelmeztetést sem kapott, a munkáját mindig becsületesen 
ellátta, még sem ismerik el, a munkavégzését. A sok év alatt nem kapott még 
gyógyszertámogatást sem, pedig most is 17.000,- Ft-ot fizetett a gyógyszereiért. Kérdése, 
hogy nem lehet számára valamilyen segítséget nyújtani? Adják oda neki, ami jár. Az újságba 
is fog írni az elmondottakról egy cikket.  
A kisnyugdíjából nem tudja fizetni a felmerülı költségeket. Bírósághoz fog fordulni.  
Pap Tibor polgármester – korábban már volt szó arról, hogy bírósághoz fog fordulni a 
lakossági képviselı.  
Elmondja, hogy a lakossági képviselı ügyében egyedi döntés meghozatalával tud segítséget 
nyújtani a Szociális Bizottság.  
A polgármester elmondja, hogy a hulladékkal kapcsolatos felvetésre elıször Novák Imre 
alpolgármester fog reagálni, majd a szociális ügyekkel kapcsolatos Kiss Károly a Szociális 
Bizottság elnöke.  
Mielıtt Novák Imre és Kiss Károly reagálna az elhangzottakra megadja a szót Földesi Imre 
lakossági képviselı részére, mivel İ is a hulladékszállítással kapcsolatban kíván szólni. 
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Földesi Imre lakossági képviselı – szól a szerzıdésben foglaltakról, amelyet a 
Gyomaközszolg Kft. küldött ki lakosok részére. A lakossági képviselı elmondja, hogy a 
szerzıdés 6-os pontjában le van írva, hogy a szolgáltató biztosítja a győjtıedényt az 
ingatlanon keletkezett hulladék elhelyezése céljából.  
Január 31-e volt a szerzıdés leadási határideje, amit azon a napon el is vitt a megadott helyre, 
valamint egyúttal kért egy 80 literes kukát, amit nem tettek lehetıvé számára. Kérdéses 
számára az a tény, hogy ki tudja megállapítani azt, hogy egy ingatlanon mennyi szemét 
keletkezik.  
A lakossági képviselı elmondja, hogy igyekszik szelektíven győjteni a hulladékot.  
Örömmel veszi, hogy lehetıség van a szelektív hulladékgyőjtésre, valamint az elektromos 
hulladékok győjtésére is biztosítanak lehetıséget.  
Nem tudja, készült-e hatástanulmány az ügyben, hogy mennyi hulladék keletkezik a 
településen, a szállítójármővekben mennyi hulladék van egy-egy szállítás alkalmával. A 
lerakónál ki kell fizetni a díjat, ha meg van telve a gépjármő, vagy sem. Kérdése, történt 
egyáltalán, hogy az elmondottaknak valaki utána járt?  
Nem tudja elfogadni azt a tényt, hogy 120 literes edényzet után kelljen fizetnie, különösen téli 
idıszakban. Vannak lakosok, akiknek egy hónap alatt sem telik meg a kukája. Egyetért azzal, 
hogy nyári idıszakban nem lehet a szemetet hetekig tárolni. 
Elmondja, hogy a nyár folyamán összeírás történt a kukák nyilvántartása miatt, akkor kellett 
volna megkérdezni a lakosokat az edényzet ügyében is, hogy mekkora őrtartalmú lenne 
elegendı számukra.  
Elmondja, hogy a mai napon a szerzıdést postára adta, amelyhez tértivevény is csatolva lett. 
A felvetésire írásban szeretne választ kapni.  
A lakossági képviselı szól az utak, a gyalogjárdák állapotáról. Elmondja, hogy a Kulich 
Gyula utcában a gyermekkocsit már nem lehet tolni, mivel a járda állapota nagyon rossz, 
valamint megsüllyedt és az árok irányába lejt.  
Megjegyzi, hogy a saját ingatlana elıtt kb. 10 méteres szakaszon a járdát megjavította.  
A lakossági képviselı említést tesz a dévaványai bekötıutak állapotáról is. Ilyen utakon a 
vállalkozások nem tudják elszállítani a termékeiket. Nem csoda, hogy a fiatalok elmennek a 
településrıl más városokba. Véleménye szerint a lakosság érdekeit is szem elıtt kellene 
tartani és figyelembe venni.  
A lakossági képviselı elmondja, hogy történnek jó dolgok is a településen. Gondol itt a fák 
ültetésére. Sok esetben megdöbbenéssel tapasztalta, hogy a fákat kitörték, amelyek általában a 
hét utolsó két napján történnek meg. Jó lenne, ha a rendırautó járırözne a hétvégi napokon  
- különösen késı este, vagy éjszaka -, nem csak a rendırség épülete elıtt, vagy más helyen 
parkolna. Véleménye szerint nagyon sok mindenben lehetne változtatni.  
Megjegyzi, hogy figyelemmel kísérte a Magyarközút Zrt. képviselıjének a tájékoztatóját is, 
amely véleménye szerint magyarázkodás volt.  
A lakossági képviselı említést tesz arról is, hogy nem igazán van lehetısége a lakosoknak az 
építési hulladék elhelyezésére, saját példáját említi.  
A makkos erdı feltöltésérıl is említést tesz.  
Az Eötvös út javításának ellenırzésérıl szól röviden, amit nem tart megfelelınek.  
Pap Tibor polgármester – megadja a szót Hajas Elek lakossági képviselı részére.  
Hajas Elek lakossági képviselı – szintén a szemétszállítással kapcsolatban szól. A 
szolgáltatási díjat magasnak tartja. Elmondja, hogy számukra is elegendı lenne egy kisebb 
őrtartalmú kuka, hiszen ketten vannak és már idısek, így alig keletkezik náluk hulladék, 
különösen a téli idıszakban.  
Pap Tibor polgármester – az elhangzottakból megállapítja, hogy Földesi Úr figyelemmel 
kíséri a testületi ülésen történteket is.  



 14 

A polgármester elmondja, hogy a legutóbbi testületi ülésen az országgyőlési képviselı ez 
ügyben volt jelen. Meghívták arra az ülésre is, amikor a Közútkezelı igazgatója is jelen volt, 
de elfoglaltsága miatt nem tudott eljönni. Az útjavítására vonatkozóan ígéreteket kaptak, 
valamint el is kezdıdött a Gyomaendrıd-Dévaványa között lévı út legrosszabb szakaszának a 
felújítása. A fel nem újított szakaszra vonatkozóan a tervek készültek el, felkerültek a kiemelt 
projektek listájára. A beruházás befejezése még nem történt meg, most sem tudják biztosan, 
hogy ezen munkálatok 2013-ban meg lesznek valósítva, vagy csak egy része és 2014-ben 
befejezıdik.  
A polgármester elmondja, hogy Gyomaendrıd Város Önkormányzatával közösen levelet 
fogalmaztak meg a közlekedési államtitkárhoz, hogy adnak kölcsön pénzt az államnak annak 
érdekében, hogy az út készüljön el.  
Említést tesz arról, hogy egy elektronikai cég az útviszonyok miatt nem valósított meg 
beruházást Dévaványán, másik cég pedig az ecsegfalvi híd súlykorlátozása miatt.  
Konkrét ígéretek vannak a Gyomaendrıd-Dévaványa közötti út felújítására vonatkozóan, csak 
a határidı nem ismert.   
A polgármester szól arról, hogy az Eötvös út az állami közút, amelyet korábban át szerettek 
volna venni abból a célból, hogy a felújításra pályázzanak, de a mai napig nem adta át az 
állam az önkormányzat kezelésébe. 
A polgármester szól az utak kátyúzásáról, amelyet saját beruházásban próbálnak megoldani, 
saját kidolgozott technológiával. Elmondja, hogy a 2013. évi közfoglalkoztatási programba ez 
bele is illik. Bízik abban, hogy az önkormányzati utak javítását el tudják végezni, az állami 
közutakhoz viszont nem is nyúlhatnak.  
A polgármester megadja a szót Novák Imre alpolgármester részére, hogy a 
hulladékszállítással kapcsolatos felvetésekre reagáljon.  
Novák Imre alpolgármester – a hulladékszállítással kapcsolatban elmondja, hogy a 
jogalkotók megalkották a 2012. évi CLXXV-ös törvényt a Hulladékról, amire 49 vonatkozó 
kormányrendeletet hoztak, amely a szakma részérıl problémát okoz.  
Elmondja, hogy egészségügyi rendelet szabályozza a heti ürítés kötelezı igénybevételét 
közegészségügyi szempontból falusias környezetben, lakótelepi környezetben pedig heti 
kétszeri alkalomra teszi ezt a kötelezést. A lakosok részérıl el szokott hangzani, hogy a 
hulladékot eltüzelik. Elmondja, azt is kormányrendelet szabályozza, hogy csak kereskedelmi 
forgalomban kapható tüzelıanyagokat lehet eltüzelni. Röviden szól a kéménybıl kiáramló 
füst milyen kémiai reakciókat eredményez, valamint egészségkárosító hatásukról.  
Elmondja, hogy az önkormányzatoknak, közöttük a dévaványai önkormányzatnak is 
jogkövetı magatartást kell követni. Dévaványa is kért állásfoglalást a kétheti rendszerességgel 
történı hulladékszállítással kapcsolatban, amit nem tettek lehetıvé. Az új törvény komoly 
szankciókat ír elı, amelyekrıl rövid említést tesz. 
Röviden szól a szelektív hulladékgyőjtésrıl.  
Biri Istvánné felvetésére elmondja, hogy méltányossági elbírálásra lesz lehetıség, a 
szolgáltató fog mentességet biztosítani bizonyos mértékben, amire a szerzıdések megkötését 
követıen fog sor kerülni. Elmondja, hogy lakatlan ingatlan esetében szolgáltatási díjat nem 
kell fizetni, vagy nyilatkozik arról a tulajdonos, hogy életvitelszerően nem tartózkodik ott. 
Javasolja, hogy az ügyfélszolgálatot keresse fel, ahol formanyomtatvány kitöltésével kérhet 
méltányosságot.  
Biri Istvánné lakossági képviselı – elmondja, hogy az utcájukban csapadékelvezetı árkok 
kiépítése történt. Az elıttük lévı átereszeket felszedték, amit el is vittek onnan, pedig az a 
sajátjuk volt.  
Pap Tibor polgármester – a felvetésre elmondja, hogy a régi átereszek helyett biztos tettek 
újakat, egyéb esetben nagy probléma lenne. 
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A polgármester az ülésteremben kifüggesztett tervrajzon mutatja a lakossági képviselınek, 
hogy a Kulich Gyula utcában a másik oldalon is meg fogják valósítani a csapadékvíz 
elvezetést.  
Hajas Elek lakossági képviselı – kérdése, mi történik abban az esetben, ha nem írja alá a 
hulladékszállítási szerzıdést? 
Novák Imre alpolgármester – elmondja a közszolgáltató, azoknak a személyeknek a listáját, 
akik nem adják le a szerzıdést, át kell adnia a környezetvédelmi felügyelıség felé, aki 
hatósági eljárás keretében fog eljárni.  
Az alpolgármester a teremben kifüggesztett terven mutatja a tervezett hulladékudvart, 
amennyiben ez a DAREH jóvoltából megvalósul, attól kezdve az építési törmeléknek az 
elhelyezése is biztosított lesz, valamint az összes hulladéknemnek az elhelyezése is 
megoldódik a településen.  
Elmondja, hogy a hulladéklerakóba beszállított hulladékmennyiségét mérik, amelyrıl 
kötelesek nyilvántartást vezetni. Elmondja, ha a nyilvántartási kötelezettségüknek nem 
tesznek eleget, akkor magas bírságra kell számítaniuk, ha ellenırzés történik.  
Azt nem tudja most megmondani, hogy az elmúlt évben a településen mennyi kommunális 
hulladék keletkezett. 
Elmondja, hogy a 80 literes edényzet esetében sem lenne kevesebb a szolgáltatási díj.  
Pap Tibor polgármester – közbevetılegesen elmondja, hogy az elmúlt évben a településen 
1.760 tonna hulladék keletkezett.  
Novák Imre alpolgármester – elmondja, hogy a szolgáltató a beszállított hulladék mennyiség 
alapján, az üzemanyag felhasználás költségével meg a többi kapcsolódó költséggel kiszámolja 
a szolgáltatási díjat, amit meg egyszer elmond, hogy nem lenne kevesebb a kisebb edényzet 
biztosítása esetében sem. 
Földesi Imre lakossági képviselı – akkor matematikából megbukna, hiszen véleménye 
szerint a kisebb edényzetbe kevesebb mennyiségő hulladék fér, amely elszállítási 
költéségének kevesebbnek kell lennie, mint a nagyobb 120 literes edényzet esetében. 
Vitatkozik azzal, hogy elı van írva az, hogy egy ingatlanon 120 liter szemét keletkezik. 
Abban az esetben ezt el tudja fogadni, ha nincs szelektív hulladékgyőjtés a településen. 
Bizonyítsák be számára azt, hogy miért nem lenne kevesebb a szolgáltatási díj a kisebb 
edényzet biztosítása esetén.   
Novák Imre alpolgármester – elmondja, hogy próbálkoztak téli idıszakban a kéthetente 
történı hulladékszállítással is, amit a törvény nem tesz lehetıvé, elıírja a heti 
rendszerességgel történı ürítési kötelezettséget. Elmondja, hogy az egészségügyi miniszteri 
rendelet elıírja, hogy falusias környezetben heti egy alkalommal, nagyvárosias környezetben 
hetente két alkalommal kötelezı igénybe venni a szolgáltatást.  
A lakossági képviselı felvetésével egyetért, de a törvényt be kell tartani. Tehát a településen 
vissza kellett állítani a heti rendszerességgel történı hulladékszállítást.  
Elmondja, hogy a vonalkód a közszolgáltató részérıl kizárólag csak azt jelzi, hogy 
megtörtént-e a szerzıdéskötés, vagy sem.  
Elmondja, hogy összeadva a költségeket a közszolgáltató által kiszámított módon nem lenne 
kevesebb a szolgáltatás díja, mint a jelen esetben. Az alpolgármester elmondja, hogy 2014. 
január 1-tıl hatósági áras lesz a hulladékelszállításnak a díja is. Megjegyzi, hogy a médiában 
halotta, hogy a kéményseprıi, valamint a hulladék közszolgáltatás díját is 10 %-al 
csökkenteni kívánják. Tehát ezen a terülten is a szolgáltatási díj központilag lesz 
megállapítva.  
Biri Istvánné lakossági képviselı – véleménye szerint megoldás lenne az, ha a településnek 
lenne egy saját kukás autója.    
Novák Imre alpolgármester – szól a DAREH által tervezett hulladék-kezelımő 
megvalósításáról. Említést tesz a hulladékok hasznosításáról. 2015. évtıl kezdıdıen kötelezı 
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lesz a szelektív hulladékgyőjtés, hogy ez az akkori árképzésben mit fog jelenteni, a jelen 
helyzetben erre nem lehet válaszolni.  
A szolgáltatási díj a szolgáltató által kiszámításra került, amely számadatokkal alá van 
támasztva, be van bizonyítva, így ezzel nem tudnak mit tenni. Már említette, hogy a jövı 
évtıl kezdıdıen hatósági díjas lesz a hulladékszállítás díja is.  
Földesi Imre lakossági képviselı – akkor rendeletbe elı van az írva, hogy egy ingatlannál 
120 liter szemétnek össze kell győlni? 
A szerzısben úgy szerepel, hogy az összegyőjtött szemét mennyiségének megfelelı győjtı 
edényt biztosítanak.  
Feke László mőszaki irodavezetı – elmondja, hogy a jogszabály szerint kötelezıen 
igénybeveendı közszolgáltatásról van szó. Tehát nem az ingatlan tulajdonosa dönti el, hogy 
ez a szolgáltatást igénybe veszi-e, vagy sem, ez kötelezı. 
A lakosság részérıl jelenlévıket tájékoztatja arról, hogy miért nem kerül kevesebbe a 80 
literes edényzet biztosítása esetén a szolgáltatási díj.  
Elmondja, hogy a jelenlegi szolgáltató úgy határozata meg az árakat, hogy megnézte a 
korábbi évben Dévaványa településen hány tonna hulladék keletkezett. Tehát bázis adatok 
alapján állapította meg, hogy az idei évben mennyi hulladék fog keletkezni. A szolgáltató 
tudja, hogy minden héten be kell győjtenie a szemetet, tudja, hogy hány gépjármővet kell 
fenntartania, mennyi az üzemanyag fogyasztása, hány dolgozót kell alkalmazni, mennyi a bér- 
és járulék költségük, mennyi járulékot kell fizetni a lerakóba, valamint egy minimális 
haszonnal is számolni kell. Az elmondottakat összegezve és visszaosztva az ingatlanok 
számával megkapja azt az eredményt, hogy mekkora összeget kell fizetni egy szállítás 
esetében. Az elmondottak miatt tehát teljesen mindegy, hogy mekkora őrtartalmú az edényzet, 
az egy szállításra esı díj azonos.  
Az irodavezetı elmondja, hogy 1.700 tonna hulladék kerül évente a lerakóra, amelyet szoroz 
ezerrel az 1.700.000 kg osztva 2.882 ingatlannal = 590 kg osztva 52 héttel = 11,35 kg. Az 
elmondottak miatt teljesen mindegy, hogy 80 literes, vagy 120 literes edényzetrıl van szó, az 
egy szállítási költség azonos.  
Földesi Imre lakossági képviselı – elmondja, ha annyi szemetet győjt össze, hogy nem fér el 
a kukában, abban az esetben lehetısége van vásárolni céglogós zsákot. 
Feke László mőszaki irodavezetı – elmondja, ha nem elegendı egy 120 literes edényzet, 
akkor valóban lehetıséget biztosít a szemét elszállítására a céglogós zsák.  
Földesi Imre lakossági képviselı – a szerzıdésben az szerepel, hogy az összegyőjtött 
hulladék mennyiségétıl függıen 80, vagy 120 literes edényzet biztosításáról van szó.  
A lakossági képviselı vitatkozik a szerzıdésben foglaltakkal. Elmondja, ha nincs szükséges 
120 literes edényzetre, elegendı lenne számára a 80 literes, akkor miért kell a 120 literes után 
fizetnie. A nyár folyamán végzett felmérést is feleslegesnek tartja, ha az igények teljesítésére 
nincs lehetıség. 
Feke László mőszaki irodavezetı – elmondja, hogy a korábbi szolgáltatóval, akivel megszőnt 
a 10 évre kötött szerzıdés, nem volt hajlandó adatot szolgáltatni az új szolgáltató részére, a 
felmérés ezért történt meg.  
Földesi Imre lakossági képviselı – elmondja, hogy minden szolgáltató sír, hogy csak a 
ráfizetésbıl él.  
Feke László mőszaki irodavezetı – elmondja, hogy a szolgáltatónak minimális haszonnal 
dolgoznia kell, mivel a gépjármővek az évek során tönkre mennek, újakat kell vásárolni, 
amelyet csak a haszonból tud megoldani.  
Ha nem lenne egy minimális haszon a gépjármőállományát nem tudná pótolni a szolgáltató.  
Novák Imre alpolgármester – a lakossági képviselıknek javasolja, hogy keressék fel az 
ügyfélszolgálatot és ott segítséget fognak nyújtani számukra és megkeresik a megoldást a 
problémájukra.  
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Pap Tibor polgármester – megadja a szót Kiss Károly részére, hogy reagáljon a Biri Istvánné 
által elmondottakra.  
Kiss Károly a Szociális és Egészségügyi Bizottság elnöke, képviselı – Biri Istvánánnénak 
javasolja, hogy keresse fel a polgármesteri hivatalban a 9. számú irodában dolgozó szociális 
ügyintézıt, aki részére fog adni egy nyomtatványt, amelyet kitölt, csatolja mellé a házi orvos 
igazolását az alkalmazott gyógyszerszerekrıl, és benyújtja a Szociális Bizottsághoz. A 
bizottságság biztos fog valamilyen mértékő segítséget nyújtani. Elmondja, hogy 
kedvezményes kötszer beszerzésével kapcsolatban is tud segítséget nyújtani, az elérhetıséget 
az ülést követıen át fogja adni a lakossági képviselı részére.  
Biri Istvánné lakossági képviselı – már említette, hogy volt üzemi balesete, és arra sem kap 
semmiféle járadékot.  
Pap Tibor polgármester – javasolja, hogy ezzel az üggyel keresse fel a járási kormányhivatal 
kirendeltségénél Tóth Ferencné ügyintézıt, aki ezen ügy intézésében – fogyatékossági 
támogatás – segítséget fog nyújtani. 
A polgármester megadja a szót Tóth Erika a Békés Megyei Tisza Kálmán Közoktatási 
intézmény oktatási koordinátora részére.   
Tóth Erika a Békés Megyei Tisza Kálmán Közoktatási intézmény oktatási koordinátora – 
már a mai fórumon volt szó a tornacsarnok szükségességérıl. Kérdése, hogy erre vonatkozóan 
van-e konkrét terv, pályázati kiírás? 
Pap Tibor polgármester – a felmerülı kérdésre elmondja, hogy még ilyen jellegő pályázati 
kiírás nem jelent meg. Elmondja, hogy az iskolafenntartóval ez ügyben egyeztettek. 
Elmondja, hogy korábban a PPP programban a megvalósításra pályáztak, amely sikeres volt, 
de a megvalósításra nem került sor. Az állami fenntartó felé kellett legutóbb anyagot küldeni, 
amelyet a mőszaki irodavezetı állított össze. Rájöttek arra, hogy a mindennapos 
testneveléshez nem elegendı az, hogy törvény szintjén meghatározzák, hanem a feltételeket is 
biztosítani szükséges. A feltételek biztosításához szükséges felméréseket végezték el. Volt szó 
arról, hogy 400 tornaterem valósul meg ebben a ciklusban. A polgármester elmondja, hogy 
ilyen jellegő pályázat eddig még nem került kiírásra, még tervezet szintjén sem látott ilyet. 
Vagy pedig egyedi döntéssel meg kell találni az utat.  
Tóth Erika a Békés Megyei Tisza Kálmán Közoktatási intézmény oktatási koordinátora – 
bízik abban, hogy minél hamarabb megoldást nyer az ügy, hiszen évente terembérleti díj, 
sportpálya bérleti díjként kb. 1 millió forintot fizetnek ki.  
Kiss Károly a Szociális és Egészségügyi Bizottság elnöke, képviselı – elmondja, hogy a mai 
napon is tettek lépéseket a tornacsarnok megvalósítása ügyében. Dankó Béla országgyőlési 
képviselıvel tárgyaltak dr. Ágoston Sándorral, aki az MLSZ elnökségének tagja és segítséget 
nyújtott a mőfüvespálya megvalósításában is, a pályázat elbírálása kapcsán. A korábbi 
terveket átadták részére. 2014. évtıl fognak elindulni az ilyen jellegő fejlesztések. A 
képviselı urat tájékoztatták arról, hogy hány gyermek jár a középiskolába, milyen 
lehetıségük van a tornaórák megtartására.  
Tóth Erika a Békés Megyei Tisza Kálmán Közoktatási intézmény oktatási koordinátora – 
elhangzott a mai fórumon, hogy a Makkos erdı helye feltöltésre került. Kérdése, hogy erre a 
területre vannak-e valamilyen tervek? 
Pap Tibor polgármester – elmondja, hogy terveik vannak, szponzor is jelentkezett, de amikor 
megismerte a költségeket nem tudott segíteni. A földmunkák elvégzésére magas ajánlatok 
érkeztek, véleménye szerint azt újból meg kellene kérni. Terveik között szerepel az említett 
terület rendezése.  
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A polgármester megkérdezi, hogy kíván-e még vaki hozzászólni?  
Megállapítja, hogy több hozzászólás nem hangzott el.  
 
Megköszöni a lakosoknak, hogy ilyen sokan részt vettek a fórumon és véleményt 
nyilvánítottak.  
 
 
A polgármester a Várospolitikai Fórumot 2030 órakor bezárja.  
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